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В статье представлены материалы, посвящѐнные одному из основополагающих 

этапов в сотрудничестве собаководов России и Беларуси в начале XX столетия. На 

основе документов Государственного архива Смоленской области впервые описан пример 

участия россиян, в том числе смолян, в Первых  Всебелорусских полевых испытаниях 

легавых собак и выставке, состоявшихся в г. Витебске в августе 1924 г. Более подробно 

рассматривается деятельность собаковода из г. Смоленска, авторитетного учѐного-

зоолога Григория Леонидовича Граве и его питомицы, пойнтера Хмары, выступивших в 

выставке собак в Витебске. Анализируются современные примеры международного 

профессионального сотрудничества российских и белорусских собаководов. Информация 

выявлена в ходе реализации корпоративного проекта «Белорусские смоляне, смоленские 

белорусы», реализуемого в библиотеке Смоленского государственного университета с 

2015 г. 
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The article presents materials on one of the fundamental trip to soaked cooperation between 

Russia and Belarus in the early twentieth stole. On the basis of documents of the State archive of 

Smolensk region for the first time to open an example of the participation of Russian, including 

Smolyan, in the 1st all-Belarusian levy Estonia, the law dogs and the 1st all-Belarusian 

exhibition of dogs held in Vitebsk in August 1924, discussed in More detail the activities of the 

breeder from the city of Smolensk, Author, scientist of Zoology, Grigorii Leonidovich grave, and 

his pic Pointer'mara, speaking in a dog show in Vitebsk. Modern examples of international 

professional cooperation between Russia and Belarus are analyzed. The information was 

revealed during the project of the Corporation "Smolyan Byelorussia, Smolenskaya 

Byelorussia", to carry out in the library of Smolensk state University since 2015. 
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